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وقت تلف نکنید

وزیرخارجه در نشستی به طور رسمی گفـــت: »طرف آمریکایی 
از طرق مختلف پیام هایی را ارسال مــی کند که خواهان سطحی از 
مذاکره مستقیم با ایران است. مذاکرات ما با 4+1 است و مذاکرات 
غیرمستقیم با آمریکا از طریق NonPaper و از طریق مورا و یکی 
دو کشور عضو برجام در وین است. گفت وگوهایی که بعضا در برخی از 
کانال های مجازی منتشر می شود که ایرانی ها در حال مذاکره مستقیم 
با آمریکایی ها هستند به هیچ وجه صحت ندارد، ولی در عین حال اگر 
در روند مذاکرات به مرحله ای برسیم که رسیدن به یک توافق خوب 
با تضمین بالا لازمه اش این باشد که سطحی از گفت وگو را با آمریکا 
داشته باشیم، آن را نادیده نخواهیم گرفت.« مخاطب این پیام آمریکا 
بود و به طور طبیعی آمریکایی ها این پیام را دریافت کردند. پیشتر بارها 
به دولت رئیسی هشدار داده شد که بدون ترس و واهمه باید وارد مذاکره 
مستقیم با آمریکا شود. از دکتر میردامادی که گفته بود: »واسطه ها 
منافعی متفاوت با ما دارند/ ایران باید مستقیم با آمریکا صحبت و از 
منافع خودش دفاع کند تا آذر منصوری دبیرکل جدید اتحاد ملت که در 
اولین نشست خبری خود گفت: بدون توجه به سیاست داخلی باید به 
سراغ مذاکره مستقیم رفت.« بیش از یک ماه پیش نوشتم که حالا وقت 
مذاکره مستقیم با آمریکاست. به دلایل متعدد و مکرر و با بررسی سوابق 
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا که همگی با شکست روبه رو شده 
بود نوشتم: »این تصور که می توانیم آمریکا را بدون اینکه مستقیم با آنها 
مذاکره کنیم به توافق کشیده و از او تضمین هم بگیریم، دقیق نیست. 
در این مدت بخش مهمی از مخالفان عدم مذاکره مستقیم با آمریکا 
معتقد بودند همین که آمریکا را از صحنه مذاکرات دور کردیم، یعنی 
جلوی زیاده خواهی آنها را گرفتیم. اما الان وزیرخارجه اقرار می کند 
که تاکنون در مورد رفع تحریم ها هیچ مذاکره ای انجام نشده است.« 
امیرعبداللهیان گفته: »رفتار سه کشور اروپایی در مذاکرات اینگونه بوده 
که وقتی از تحریم صحبت می شود آن را به آمریکا حواله می دهند و در 
موضوع هسته ای وقتی صحبت می شود، می گویند حوزه نگرانی ماست 
و ما آماده ایم درباره همه جزئیات هسته ای گفت وگو کنیم.« با این حال 
امیدواریم فهمیده باشند که آمریکا وقتی خودش بر سر میز مذاکره 
نیست حتی اگر توافقی هم صورت بگیرد آن را نمی پذیرد. شاهد این 
مدعا مذاکــرات دهه هشتاد و توافق سعدآباد است. از آن گذشته حتی 
وقتی آمریکا خودش واسطه هایی را برای مذاکره با ایران می فرستاد 
هم به آن پایبند نبوده است. آمریکا در سال 89 برزیل و ترکیه را برای 
توافق با ایران به تهران فرستاد تا بیانیه تهران را منعقد کنند، اما فردای 
بیانیه تهران تحریم جدید وضع کرد. سرنوشت شینزو آبه و ماکرون 
هم به همین ترتیب بود که با دستورالعمل واسطه گری آمده بودند اما 
پیش از آنکه ایران آنها را رد کند، آمریکا خودش رفتاری داشت که این 
واسطه گری را بر باد داد. برای آمریکایی ها واسطه ها فقط نقش رابطی را 
دارند که بتوانند دو طرف را سر میز بنشانند. آنها حتی در ماجرای مک 
فارلین در سال 65 هم نشان دادند که می خواهند بی واسطه گفت وگو و 
مذاکــره کنند و از همین رو خود مک فارلین به تهران سفر کـــرد. ما 
حق داریم انتقاد کنیم. اما در عین حال به آنها می گوییم فارغ از نقدی 
که ما در داخل به شما داریم و بدون واهمه از این نقد حتما به مذاکره 
مستقیم با طرف آمریکای بنشینید، چون آمریکا بدون مذاکره مستقیم 

هیچ امتیازی نخواهد داشت.

غلامرضا ظریفیان: 
ذهنیت  دولتمردان از واقعیت های 

اقتصادی کشور دور است 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص نوع رفتار 
مجلس در قبال دولت و اینکه مجلس می خواهد با این 
رفتارها خودش را به نوعی از اتفاقات دور کند، اظهار داشت:  
به نظر می رسد مجلس به دلایلی شتاب زده و در عین حال با 
تصور غلط از توانایی به برخی از ورزای معرفی شده از سوی 
آقای رئیسی رأی اعتماد داد؛ امروز هم که کار به مرحله 
عمل رسیده کاملا واضح است که تصورات شان با واقعیت ها 
بسیار متفاوت است. غلامرضا ظریفیان گفت: این انتظار 
غیرمنصفانه از دولت آقای رئیسی است که در یک مدت 
کوتاه بخواهد دست به تغییرات مناسب در عرصه اقتصادی 
بزند؛ اما حداقل انتظار در این چند ماه از افراد و اشخاصی 
که در عرصه اقتصاد و خدمات اجتماعی قبول مسئولیت 
کرده اند، این بود که یک طرح قابل دفاع یا یک راه حل قابل 
اجرایی ارائه کنند تا حداقل امید در جامعه به وجود بیاید. 
وی افزود: معتقدم مشکل دولت آقای رئیسی در عرصه 
اجتماعی و اقتصادی این است که به غیر از یکسری عبارات 
کلان و بعضا شعاری، هیچ ایده روشنی که بتواند از طرف 
جامعه علمی، اجرایی و تجربی مورد تائید قرار بگیرد، ارائه 
نداده است. ظریفیان با بیان این که گفته می شد یک دولتی 
بر سر کار خواهد آمد که می تواند مشکلات و مسائلی که از 
گذشته رسوب کرده و پیچیده شده است را حل کند یک 
توهم است، بیان کرد: مسائل در کشور ما بیش از اینکه 
مشکل عاملیت داشته باشند، مشکل ساختار و انباشت 
چالش های حداقل ۲ الی ۳ دهه اخیر را دارند به طوری 
که حتی مدیران چند برابر توانمندتر از مدیرانی که امروز 
بر سرکار هستند هم به یکباره و به راحتی نمی توانند 
این مشکلات را حل کنند و این آن توهمی بود که دولت 
جدید ذهن خودش داشت! وی تاکید کرد: اگر بخواهیم 
جانب انصاف را بگیریم، دولت جدید در این چند ماه 
اخیر نمی توانست بخشی از این مشکلات را حل کند، اما 
مسئله ای که مطرح می شود این است که کسانی که نقش 
مهم و موثری را در مسائل اجتماعی و اقتصادی در دولت 
دارند، حتی ناتوان از این هستند که یک ایده و طرحی را 
ارائه کنند که مجلس بتواند بر آن  صحه بگذارد تا با اتکا و 
استناد به آنها مسائل و مشکلات را بتواند گام به گام حل 
کند. این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: به طور مثال 
در مسئله ارز 4 هزار و ۲۰۰ تومان به رغم همه آن شعارهای 
پر طمطراقی که در ۲ الی ۳ ماه اخیر داده شد، در عمل 
مشاهده کردیم چگونه دولت جدید متوجه شد به همین 
راحتی ها نمی تواند دست به اصلاح آن بدون یک پشتوانه 
نظری، عملی و داشتن یک سرمایه اجتماعی جدی بزند؛ 
چراکه اگر بزند ممکن است جامعه با مسائل جدی روبه رو 
شود. وی عنوان کرد: در عرصه اشتغال و کاهش تورم هم 
همین مسئله را مشاهده می کنیم، وزیری که امروز در 
مسند وزارت دارایی قرار گرفته است، سال گذشته در 
همین زمان این مسئولیت را نداشت، تصورش این بود 
که با تغییراتی کاهش 15 درصدی تورم رو به رو خواهیم 
شد اما در عمل مشاهده می کنیم چقدر آن ذهنیت ها از 
واقعیت های اقتصادی کشور دور است. ظریفیان درباره 
اینکه این روزها انتقادات زیادی به دولت از سوی نمایندگان 
مجلس صورت می گیرد، تصریح کرد: مجلسی ها با هر نگاه 
سیاسی که دارند باید در حوزه های انتخابیه به مردم پاسخ 
دهند. امروز مشکلات حادی وجود دارد که به اعتقاد من 
نمایندگان هم کم کم به واقعیت ها نزدیک شده اند و فکر 
می کنم برای کاهش مشکلات از یکسو نیازمند یک ایده 
درست و متناسب با شرایط کنونی کشور هستیم و از 
سوی دیگر نیازمند عاملیت ها و کارگزارانی هستیم که 
توانایی آن را داشته باشند تا این ایده ها را محقق کنند. 
وی یادآور شد: افرادی که امروز بر مسند قرار دارند، به 
دولت قبل نقدهایی می کردند مبنی بر این که چشمش 
را به مسأله برجام دوخته است، امروز هم به نظر می رسد 
واقعیت ها در این دولت همین است، اما بیان نمی کنند 
چراکه امروز واقعیت ها آنها را به این سمت می برد که تا ما 
یک گام اساسی در برداشتن حل مسأله تحریم ها برنداریم، 
نمی توانیم گره های محسوسی را از مشکلات اقتصادی 
کشور باز کنیم. این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد:  
مجلس و دولت باید به این سمت گام بردارند که کارگزاران 
توانمندتر بر سرکار بیاورند تا ایده ها و طرح های متناسب 
با شرایط کنونی ارائه دهند که قابلیت اجرایی داشته باشد 
این کار هم را باید به فال نیک گرفت و این اتفاق را نباید امر 

مچ گیری تصور کنیم.

معاون اول قوه قضائیه: 
  چشم انداز آینده کشور 

امیدوار کننده است
معاون اول قوه قضائیه بر لزوم استفاده از ظرفیت 
شوراهای حل اختلاف در توسعه صلح و سازش تاکید کرد 
و گفت: استفاده از ظرفیت مردمی شوراها برای گسترش 
صلح و سازش نقش مهمی در کاهش ورودی پرونده به 
دادگستری ها دارد. حجت الاسلام و المسلمین مصدق 
کار شورای حل اختلاف را مقدس ارزیابی کرد و اظهار 
داشت: به رغم تلاش شبانه روزی همکاران در شورای حل 
اختلاف، وضعیت استخدامی و حقوق دریافتی کارکنان 
شورا و همچنین ساختمان ها و امکانات شوراها مطلوب 
نیست و امیدواریم با کمک دولت بتوانیم راهی برای حل 
این مشکلات پیدا کنیم. وی ضمن ابراز خرسندی از حضور 
در مجموعه ستاد مرکز توسعه حل اختلاف تصریح کرد 
یکی از اهداف قوه قضائیه در دوره تحول و تعالی، توسعه 
حل اختلاف و توجه به شورای حل اختلاف و رفع مشکلات 
این نهاد است. معاون اول قوه قضائیه بیان کرد: چشم انداز 
وضعیت آینده کشور امیدوار کننده است و امیدواریم با 
همکاری دولت مشکلات بودجه و اعتبارات قوه قضائیه 
کاهش یابد. حجت الاسلام مصدق پیگیری مشکلات 
معیشتی کارکنان دستگاه قضائی و شورای حل اختلاف را 
امری لازم و واجب دانست و عنوان کرد: این موضوع دغدغه 
اصلی مسئولان دستگاه قضائی از جمله رئیس محترم قوه 
قضائیه است که به طور جدی در حال پیگیری است. در این 
بازدید حجت الاسلام و المسلمین صادقی گزارشی از نحوه 
رسیدگی در مجتمع شهید لاجوردی تهران و نیز وضعیت 
کلی مرکز توسعه حل اختلاف قوه قضائیه ارائه و از حضور 
معاون اول قوه قضائیه در این مجتمع قدردانی کرد. در 
ادامه معاون اول قوه قضائیه جلسه مشترک با حضور رئیس 
و معاونان و مدیران مرکز توسعه حل اختلاف برگزار کرد. 
حجت الاسلام و المسلمین صادقی رئیس مرکز توسعه 
حل اختلاف با اشاره به صلاحیت های قانونی شورای حل 
اختلاف، آخرین وضعیت اقدامات انجام شده از جمله در 
حوزه میانجی گری و داوری و پیگیری بودجه و اعتبارات 

را تشریح کرد.
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یــادداشــت

واقعیت این است 
که توافق موقت 
نه مشکل ایران را 
حل می کند و نه 
نگرانی ها و دغدغه 
طرف مقابل را. ایران 
ثروتمندترین کشور 
منطقه بوده و قرار 
بوده این ثروت در 
راستای پیشرفت و 
توسعه هزینه شود. 
بااین  وجود در این 
پروسه مشکلاتی 
به وجود آمده که 
تاکنون توسعه و 
پیشرفت ایران به 
معنای واقعی محقق 
نشده است

 اینکه به این
 نتیجه رسیده اند 
که اگر قرار است 
گشایشی شود، 
این اتفاق باید از 
راه مذاکره مستقیم 
ایران و آمریکا 
صورت گیرد، 
نگرش مثبتی 
است. در مذاکره 
مستقیم طرفین 
توانایی های یکدیگر 
را موردسنجش 
قرار می دهند تا 
به راه حلی دست 
پیدا کنند که راه حل 
مشکلات مردم ایران 
قراردادهایی که باشد

امروز ایران با چین 
و روسیه می بندد 
نسبت به آزادی 
و استقلال عمل 
اقتصادی ایران در 
فرع قضیه قرار دارند. 
هنگامی که ایران فارغ 
از تحریم ها استقلال 
اقتصادی خود را 
به دست بیاورد، 
می تواند با همه 
کشورهای جهان 
ازجمله کشورهای 
اروپایی قرارداد 
امضا کند

آرمان ملی-  احسان انصاری: مذاکره مستقیم بین ایران و آمریکا چه تأثیری در روند مذاکرات خواهد داشت؟سفر رئیسی به مسکو چه نقشی در تصمیم ایران برای مذاکره 
مستقیم با آمریکا داشت؟ »آرمان ملی« برای بررسی این موضوع با فریدون مجلسی تحلیلگر روابط بین الملل گفت وگو کرده است. مجلسی در این زمینه معتقد است: »از 
نحوه برخوردها و شرایطی که در حین مذاکرات در وین در جریان بود می توان به این جمع بندی رسید که سفر رئیسی به مسکو با این هدف صورت گرفته که آیا از طریق روسیه 
می توان از راهی وارد شد که نیاز به مذاکره مستقیم با آمریکا وجود نداشته باشد. نباید از این نکته غافل شد که روسیه بیش از آمریکا متحد اسرائیل به شمار می رود و به همین 
دلیل به شکلی در مقابل ایران رفتار می کند که اتحاد روسیه و اسرائیل از بین نرود. روسیه در جایی گفته بود ما آتش نشان ایران نخواهیم بود. فکر می کنم اینکه ایران به این 
نتیجه رسیده که بهتر است به صورت مستقیم با آمریکا مذاکره کند به دلیل جمع بندی است که از این شرایط به وجود آمده است.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 مذاکره مستقیم ایران و آمریکا چه تغییری در روند 
مذاکرات خواهــد داشت؟ چرا مسیر مذاکرات به سمتی 
رفت که چاره ای به جز مذاکره مستقیم ایران و آمریکا 

وجود نداشته باشد؟
در شرایط کنونی وضعیت اقتصادی مردم 
ایران نامناسب است و گرانــی ها روزبه روز 
افزایش پیدا می کند. بــه همین دلیل تغییر 
وضعیت اقتصادی مــردم باید ازجملـــه 
اولویت های نخست تصمیم گیران جامعــه 
باشد. در چنین شرایطی هر تصمیمــی که 
بتواند شرایط را تغییر دهد و در وضعیت 
اقتصادی مردم تغییر ایجاد کند حائز اهمیت 
است. تحریم های امروز ایران به دلیل خــروج 
آمریکا از برجام بوده و به همین دلیل آمــریکا 
عامل اصلی تحریم هاست. درنتیجه مذاکره 
مستقیم با آمریکا که تحریم ها را ایجاد کرده 
است تنها راه گشــایش وضعیت اقتصادی 
مردم است. این اتفـــاق باید زودتر انجام 
می گرفت و به جای اینکه طرفین باواسطه 
باهم مذاکره کنند که مذاکرات را طولانی تر 
می کند بهتر بود از ابتــدا به صورت مستقیم 
باهم مذاکره می کردنــــد. اینکه وزیر امور 
خارجه به این نتیجه رسیده که اگر قرار است 
گشایشی شود، این اتفاق باید از راه مذاکره 
مستقیم ایران و آمریکا صورت بگیرد، نگرش 
مثبتی است. در مذاکره مستقیـــم طرفین 
توانایی های یکدیگر را مـــوردسنجش قرار 

می دهند تا به راه حلی دست پیدا کنند که راه حل مشکلات مردم 
ایران باشد. 

 در دولت آقای روحانـــی تیم مذاکره کننده ایران 
و آمریکا به صورت مستقیم باهم مذاکره کردند و برای 
اولین بار پس از انقلاب اسلامی وزرای خارجی دو کشور 
به صورت رو در رو با هم دیــدار و گفت وگو کردند. 
درنتیجه مذاکره با آمریکا تابو نبود و در دولت روحانی 
این تابو شکسته شده بود. چرا مذاکره مستقیم با آمریکا 
زودتر در دستور کار تیم مذاکره کننده ایران قرار نگرفت؟

این اتفاق خیلی زودتر می توانست رخ بدهد. حتی در دولت 
روحانی نیز دیر اتفاق افتاد و می توانست زودتر 
رخ بدهد. در دهه های گذشته رابطه ایران و 
آمریکا با فراز و نشیب های زیادی همراه بود. 
با این وجود برخی رویکردهای غیرعقلایی 
که در درون هر دو کشور وجود داشت اجازه 
نمی داد این مناقشه حل شود و به همین دلیل 
این  چنین شکل فرسایشی و درازمدت به خود 
گرفته است. نکته دیگری که در این زمینه 
وجود داشت فقدان تجربه کافی در زمینه 
مدیریت جامعه و روابط بین الملل بود که 
مزید بر علت شده بود. هرچند این وضعیت 
به  مرور زمان بهبود پیدا کرد. از سوی دیگر 
جریان رادیکال که رفتار عقلایی نداشتند 
نیز اجازه نمی دادند در یک افق وسیع تر و با 
نگاه به منافع ملی به این موضوع نگاه شود. 
با این وجود فشارهای گسترده، یکجانبه و 
خودخواهانه ای که در سال های اخیر به ایران 
و به خصوص از نظر اقتصادی وارد شد شرایط 
با به بن بستی کشاند که برای باز کردن این 
بن بست تنها همین یک راه باقی مانده است. 
از نوع رفتار مذاکره کنندگان چنین برمی آید 
که به دلیل رقابت با دولت قبلی و اینکه بتوانند 
مشکلات و چالش ها را به گردن دولت روحانی 

بیندازند، پیشنهادات دیگری را مطرح کرده اند. این در حالی 
است که دولت حسن روحانی اعلام کرد ما به یک تفاهم کلی 
دست پیداکرده ایم که مورد تأیید مذاکره کنندگان غربی بوده و 
تنها منتظر حاکمیت بوده اند. این وضعیت تا پایان دولت گذشته 

وجود داشت و به همین دلیل مذاکرات معلق ماند. تا آنجا که مورد 
تأیید هیات نمایندگی بوده این مذاکرات ادامه داشت اما مورد 
تأیید قرار نگرفت. باید این نکته را در نظر گرفت که تحریم ها 
زندگی مردم را سخت کرده و امروز مردم برای 
گذران امور خود با مشکلات جدی مواجه 
هستند. تحریم ها باعث شده رقبای منطقــه ای 
ما در دهه های اخیر پیشرفت کنند و ایران به جز 
در زمینه های دفاعی درزمینه های اقتصادی و 
سیاسی و توسعه ای عقب بماند. درنتیجه رفع 
تحریم ها برای ایران از همه چیز مهم تر است. 
ایران باید دلایل و رویکرد کشورهای غربی را 
مشاهده کند که آنها به دنبال چه چیزی هستند 
و آیا شرایط تحقق آنها را دارد یا خیر. امتیازاتی 
که آنها به دنبال آن هستند و جمهوری اسلامی 
نیز نسبت به آنها آگاهی دارد و در مقدمه برجام 
نیز به صورت تلویحی به آنها اشاره شده رعایت 

صلح و امنیت در منطقه است. 
 با توجه به اینکـــه این روزهـــا 
موضوع توافق موقت مطرح  شده اسـت 
درصورتی که ایران و آمریکا به صــورت 
مستقیم باهم مذاکره کنند احتمال توافق 

موقت بیشتر خواهد بود یا دائم؟
واقعیت این است که توافق موقت نه مشکل 

ایران را حل می کند و نه 
نگرانی ها و دغدغه طرف 
مقابل را. ایران ثروتمندترین 
و  بوده  منطقه  کشور 
قرار است این ثروت در راستای پیشرفت و 
توسعه هزینه شود. با این وجود در این پروسه 
مشکلاتی به وجود آمده که تاکنون توسعه و 
پیشرفت ایران به معنای واقعی محقق نشده 
است. در ایران منابع طبیعی و انسانی زیادی 
وجود دارد که می تواند زمینه پیشرفت و 
توسعه را فراهم کند. اینکه ما به چه میزان از 
این منابع در راستای توسعه کشور استفاده 
کرده ایم موضوع قابل بحث دیگری است. اگر 
از این ثروت های انسانی و طبیعی به درستی 
استفــاده شـــود ایـــران 
می تواند بـــه مقتدرترین و 
پیشرفته ترین کشور منطقه 
تبدیـــل شــود. یکــی از 
دیدگاه های اشتباهی که در 
این زمینه وجـــود داشت 
این بود که اگر ما بتوانیم 
درزمینه نظامی تجهیزات 

زیادی در اختیار داشته باشیم و به یک کشور 
قدرتمند تبدیل شویم امکان توسعه و پیشرفت 
درزمینه های دیگر نیز فراهم خواهد شد. 
این در حالی است که در عمل چنین نشد. 
هزینه کردن ثروت کــشور در راستای قدرت 
نظامی باعث نادیده گرفتن زمینه های دیگر 
به خصوص اقتصاد می شود. هنگامی که اقتصاد 
یک کشور در وضعیت نامناسبی قرار داشته 
باشد این وضعیت می تواند روی رویکردهای 
جامعه تأثیر منفی بگذارد. به هرحال ما امروز 
در شرایطی قرار داریم که می توانیم با جهان 
تعامل داشته باشیم، به منابع مالی و تجارت 
جهانی از طریق بانک های جهانی دسترسی 
داشته باشیم. طرف مقابل نیز نگران مسائل 
امنیتی در منطقه خاورمیانه است. این نگرانی 
به خصوص درباره مناطقی بیشتر است که برای آنها خط قرمز به 
شمار می رود. بالاخره این کشورها ناچار می شوند به اصولی مانند 
قطعنامه۲4۲ سازمان ملل متحد در زمینه استقلال فلسطین به 
پایتختی بیت المقدس و جبران خسارت های ناشی از تجاوزهایی 

که به ملت فلسطین شده و بیشتر به عرب ها ارتباط دارد پایبند 
باشند و به توافقی برسند که باعث رفع نگرانی آمریکا، روسیه و 
کشورهای غربی از موجودیت اسرائیل شود و ایران هم بتواند با 
حفظ اصول خود از این مناقشه فرسایشی طولانی رهایی پیدا 
کند. نتایج و آثار این مناقشه فرسایشی است که امروز به خوبی 
خود را در اقتصاد ایران نشان می دهد. البته از این نکته نیز نباید 
غافل شد که مذاکره مستقیم تنها فتح باب است و هنوز اتفاق 
خاص رخ نداده است. مذاکره مستقیم فتح بابی به روی اعتدال 
است. مسأله مهم تر محتوای مذاکرات و تعاملی است که پس  از 
این مذاکرات به وجود خواهد آمد. منظور از تعامل نیز یعنی دادن 
و گرفت امتیاز که درباره هر دو کشور وجود دارد. به هرحال در 
فضای سیاسی باید بده و بستانی صورت بگیرد تا نتیجه حاصل 
شود. اینکه برخی گمان می کنند تنها باید از طرف مقابل امتیاز 

گرفت، اشتباه است و درنهایت به نتیجه نخواهد رسید. 
 سفر آقای رئیسی به مسکو به چه میزان در تغییر 
موضع ایران نسبت به مذاکــره مستقیم با آمریکا تأثیر 
داشت؟ روسیه چه نقشی در معـادلات مذاکرات هسته ای 

ایران بازی می کند؟
ما هنوز از جزئیات جلسه آقایان رئیسی و پوتین و موضوعاتی 
که در این دیدار مطرح شده اطلاعی نداریم و در این زمینه اخبار 
دقیقی منتشر نشده است. به همین دلیل آنچه در این زمینه 
مطرح می شود بیشتر در حد گمانه زنی است و قابل استناد 
نیست. با این وجود از نحوه برخوردها و شرایطی که در حین 
مذاکرات در وین در جریان بود می توان به این 
جمع بندی رسید که سفر رئیسی به مسکو با 
این هدف صورت گرفته که آیا از طریق روسیه 
می توان از راهی وارد شد که نیاز به مذاکره 
مستقیم با آمریکا وجود نداشته باشد. نباید از 
این نکته غافل شد که روسیه بیش از آمریکا 
متحد اسرائیل به شمار می رود و به همین 
دلیل به شکلی در مقابل ایران رفتار می کند 
که اتحاد روسیه و اسرائیل از بین نرود. روسیه 
درجایی گفته بود ما آتش نشان ایران نخواهیم 
بود. روسیه همواره این نگرانی را داشته که 
جریان های رادیکالی که در ایران حضور دارند 
و با اسرائیل دشمنی می کنند اقداماتی انجام 
بدهند که منجر به جنگ در منطقه شود. در 
چنین شرایطی روسیــه نه تنها تمایلی برای 
ورود به این جنگ ندارد و بلکه تمایلی به دفاع 
از مواضع ایران نیز نخواهد داشت. روسیه در 
اینجا در موضع مقابل قرار دارد. فکر می کنم 
اینکه ایران به این نتیجه رسیده که بهتر است 
به صورت مستقیم با آمریکا مذاکره کند به 
دلیل جمع بندی است که از این شـرایط به 

وجود آمده است. 
 اهداف اصلی آقای رئیسی از سفر به مسکو چه بود؟ 

به چه میزان این اهداف محقق شد؟
 اینکه در سفر آقای رئیسی به مسکو چه اتفاقی رخ داده جنبه 
فرعی دارد. نکته مهم در این زمینه این است که اگر نتیجه سفر 
رئیسی به مسکو این بوده که ایران در نهایت به این نتیجه برسد 
که برای به نتیجه رسیدن مذاکرات بهتر است با آمریکا به صورت 
مستقیم گفت وگو کند، باید دستاورد این سفر را مثبت ارزیابی 
کرد. قراردادهایی که امروز ایران با چین و روسیه می بندد 
نسبت به آزادی و استقلال عمل اقتصادی ایران در فرع قضیه 
قرار دارند. هنگامی که ایران فارغ از تحریم ها استقلال اقتصادی 
خود را به دست بیاورد، می تواند با همه کشورهای جهان ازجمله 
کشورهای اروپایی قرارداد امضا کند. در چنین شرایطی ایران 
می تواند تصمیم گیری کند که کوتاه مدت یا بلندمدت بودن این 
قراردادها به چه میزان با منافع ملی خود سازگار است و بر اساس 
این رویکرد تصمیم گیری کند. حتی شرایط می تواند به سمتی 
حرکت کند که بین ایران و آمریکا نیز قرارداد تجاری امضا شود. 
البته این وضعیت در شرایطی اتفاق خواهد افتاد که استقلال 
عمل اقتصادی ایران وجود داشته باشد. اقتصادی عملی که در 

شرایط کنونی وجود ندارد و مخدوش شده است. 

 فریدون مجلسی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 رابطه با آمريكا
 »دوربرگردان 

منافع ايران« است
سفر رئیسي به مسکو، موضع آمریکا را تغییر داد
توافق موقت نه به درد ایران می خورد، نه آمریکا

روسیه آتش نشان ایران نخواهد بود
ایران نیازمند استقلال عمل اقتصادی درزمینه 

قراردادهای بین المللی است

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

 داوود حشمتی
روزنامه نگار

تحلیل وضعیت اقتصادی کشور
ادامه از صفحه اول/  غیرقابل وصول همراه است و بودجه های جاری 
افزایش یافته که خودش به تورم دامن می زند. بودجه های عمرانی که 
می توانست به عنوان یک سوپاپ اطمینان برای بهبود وضعیت اقتصادی 
باشد نیز رقم قابل توجهی نیست. از برنامه هفتم هم که باید براساس 
آن بودجه 14۰1 را می بستند، خبری نیست. به هر حال تیم اقتصادی 
ناهماهنگ خیلی تئوری مشخصی برای برون رفت از وضعیت موجود، 
حرکت در مسیر توسعه و پیشرفت ندارد و خلاصه هرچه در فرمایشات 
رئیس جمهور دقت کردم، کمتر نقطه مثبت و روشنی برای بهبود وضعیت 
در سال 14۰1 دیدم. اگر تغییرات سیاسی رخ ندهد و تعاملات با دنیا 
صورت نگیرد، تفاهمات انجام نشود، وضعیت چندان بهتر از وضعیت امروز 
نخواهد شد. با توجه به مشکلات موجود و مالیات هایی هم که وضع شده، 
خیلی امکان تولید بیشتر و رشد اقتصادی بیشتر را هم فراهم نمی کند. 
افزایش تعداد مستاجرین نسبت به مالکان برای اولین بار در کلانشهر 
تهران خود گویای این امر است که توان خرید مسکن به شدت کاهش 
یافته و مسکن های خالی هم به قیمت های گزاف اجاره می رود درحالی که 
مستاجرین نیز کمتر ازپس پرداخت اجاره بها برآمده و در اینصورت است 
که شاهد مهاجرت مستاجرین به حاشیه شهرها هستیم که خود می تواند 
مشکلات امنیتی و اجتماعی و... به دنبال داشته باشد. قشر متوسط جامعه 
به شدت ضربه دیده و قدرت خریدش کاهش پیدا کرده. میل به مهاجرت 
به خارج از کشور نیز در میان تمام اقشار جامعه به وفور دیده می شود و 
تبدیل به پدیده ای شده که جای نگرانی دارد. موضوعی که باید مسئولین 

و دولتمردان را بیشتر به تفکر وادارد.

بورس؛ دماسنج اقتصادی
ادامه از صفحه یک / به حل مشکل دارد در مبارزه با گران فروشی ها 
باید از خودش شروع و بعد هم بازار را در حد توان کنترل کند و بهتر از همه 
اینکه از ان جی اوها و سازمان های مردم نهاد کمک بگیرد. بیانات دیروز 
وزیر اقتصاد درحالی بیان شده که قبل از وزارت نیز در توئیتر مطالبی 
بیان می کردند که اگر کارهایی توسط دولت صورت بگیرد بورس در فاصله 
بسیار کوتاهی جایگاه واقعی خود را پیدا خواهد کرد! سوال این است: چرا 
از روزی که وزیر شدند تابحال به مواردی که اشاره می کردند عمل نکردند؟ 
اگر مومن به حرف های خودتان هستید و معتقد هستید که سخنان 
درستی است، آن را عملیاتی کنید و در اجرایی کردن آن هم تردید نداشته 
باشید. پیشنهادم به تیم اقتصادی دولت این است که به اندوخته های علمی 
خود اکتفا نکنند، به اطلاعات خودشان بسنده نکنند. اقتصاددانان برجسته 
دلسوز غیرسیاسی در کشور ما به ویژه در دانشگاه ها وجود دارد. از وجود آنها 
بهره مند شوید و از آنها یک تیم مشورتی تشکیل دهید تا نظرات مشورتی 
اخذ کنید و بتوانید با کمک این افراد که هم تخصص و هم تجربه دارند و هم 
اطلاعاتشان به روز است و هم با همه مجامع علمی دنیا مرتبط هستند، کار 
را پیش برید. تنها راه حل مشکل کشور این است که باید تحریم ها برداشته 
شود، جلوی اختلاس ها و دزدی های داخلی قاطعانه گرفته شود و نه فقط 
با اختلاسگران رقبا بلکه با اختلاسگران رفقا هم مبارزه کنند. در نهایت 
از اقتصاددانان برجسته کشورمان که دلسوزند و خوشبختانه نمی توان به 
آنها انگ سیاسی هم زد که برای به زمین زدن دولت سخن می گویند، بهره 
گرفت. آنها کسانی هستند که برایشان فرق نمی کند کدام دولت است. از 
هر دولتی که خدمتگزار مردم باشد و کارهایش جنبه علمی داشته باشد و 

از قوت و توان علمی بالایی برخوردار باشد، حمایت می کنند.
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